
Приложение № 1 (озеленени площи) 

 

На проведеното обществено обсъждане на 22 юни 2021 г. по повод  идеен проект за 

етапно изграждане, рехабилитация и обновяване на пешеходна зона в централна градска 

част на гр. Ботевград и технически проект за етап 1 във връзка с озеленяването на ЦГЧ 

беше уточнено, че озеленените площи ще бъдат запазени, като площта им в процентно 

отношение дори ще бъде увеличена с 5-10 %. Последното разяснение предизвика широко 

одобрение сред присъстващите. При внимателно съпоставяне на визуализациите на 

идейния проект с настоящите разположения на озеленените площи и наличните 

видове дълготрайна декоративна дървесна и храстова растителност, обаче, се 

откриват редица несъответствия. 

От визуализациите на проекта може да се заключи, че при по-голямата част от 

озеленените площи се планира или промяна на границите им, или тяхното преместване, 

или цялостното им преструктуриране. Посоченото наблюдение логично води към извода, 

но и се потвърждава от предоставените проектни визуализации, че много голяма част от 

дървесната и храстовата растителност, която в момента е разположена в централната 

градска част и се намира в добро общо състояние, ще бъде премахната, а проектът 

предвижда нейното заместване с друга растителност, различна по вид. 

Съществен момент е, че в идейния проект всички новозасадени дървета са 

представени като дървета на възраст между 25 и 40 години, а не като фиданки, което 

представя проекта от много позитивен ъгъл - поглед в перспектива към облика на ЦГЧ 

след около 30 или повече години. Сам по себе си избраният подход демонстрира 

устойчивостта на проекта (дотолкова, доколкото се разглежда без да се взема предвид 

премахването на голямо количество дървесна и храстова растителност преди това) и по 

правило неговото използване не е укоримо, но в същото време се създава подвеждащо 

очакване у гражданите, че след осъществяването на проекта централната градска част ще 

изглежда по определен начин – с повече зеленина, големи дървесни корони, плътни сенки, 

а това обективно няма да може да бъде така – не само при новите озеленени площи, но и 

там, където се предвижда подменяне на съществуващите дървета с други. 

Необходимо е да се отбележи, че съществува възможност да бъдат засадени 

дървета на възраст между 10 и 20 години с вече оформени корони. Подобно решение 

би ускорило съществено процесите по попълване на празнотите, които неминуемо ще се 

създадат при осъществяването на проекта в предложения му вид във вече оформената в 

обхвата на ЦГЧ част от зелената система на община Ботевград. Засаждането на дървета 

между 10 и 20-годишна възраст обаче не изглежда вероятно. Последното твърдение се 

подкрепя от избрания подход при уличното озеленявате на бул. „България“ след 

основните строителни дейности. По посочения булевард започна засаждането на малки 

дръвчета сребролистна липа, които са едва на няколко години с все още незначителни по 

размер корони. Ако се предположи, че всички новозасадени дръвчета в ЦГЧ ще бъдат 

сходни по възраст и размери със засадените по бул. „България“, а също и че голяма част 
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от съществуващата дървесна растителност ще бъде заместена, то тогава основателно може 

да се заключи, че в следващите поне 10 години централната градска част на Ботевград ще 

се характеризира с особено големи свободни пространства и с много малко използваеми в 

слънчев ден места за отдих. 

 

В следващите точки са изложени някои конкретни предимства, недостатъци и 

предложения, свързани с представения на 22.06.2021 г. идеен проект. За по-голяма яснота 

всяка точка е обвързана с определено място или обект. 

 

1. Площад „Саранск“ 

 

1.1. Озеленени площи по дъгата от кафе „Цвет“ до Bar&Grill Nobilis 

А) Предимства на идейния проект  

- създаване на нова озеленена площ пред кафе „Цвет“ и „Виваком“, но поради 

разминаване между PDF чертежа и визуализациите (рендери и клип) не става ясно 

дали се предвижда засаждането на дървесна растителност или не; 

- уголемяване на озеленената площ при Bar&Grill Nobilis към площад „Освобождение“, 

но отново поради разминаване между PDF чертежа и визуализациите (рендери и клип) 

не може да се прецени дали се предвижда засаждането на дървесна растителност или 

не. 

Б) Недостатъци на идейния проект 

- създаването на нова озеленена площ пред кафе „Цвет“ и „Виваком“ засяга (спира) 

основни ходови линии (по-подробно въпросът е разгледан в Становището); 

- увеличаването на озеленената площ при Bar&Grill Nobilis към площад 

„Освобождение“ засяга (спира) основни ходови линии, както и една от възловите 

им точки (по-подробно въпросът е разгледан в Становището). Тук може да се добави, 

че липсват аргументи за изнасянето на озеленената площ, така че тя да преминава 

(надстърча) мислената допирателна права, пусната от входа на бара (или крайната 

точка на сградата) към паметника на Стамен Панчев. Използваната (наетата) от 

Bar&Grill Nobilis площадна (общинска) площ за поставянето на маси на заведението не 

би могла да бъде относима причина, тъй като е възможно в даден момент площта да 

бъде използвана за други цели, или просто да бъде освободена от каквито и да било 

дейности.   

- по линията от Първа инвестиционна банка (ПИБ) до Bar&Grill Nobilis се премахва 

редицата от брези, които са около 16 екземпляра (наскоро е правен топинг на една 

от тях); 

- премахва се и големият айлант (Ailanthus altissima) в началото на редицата от 

брези, разположен пред ПИБ; 

- премахва се зеленият буфер, който отделя жилищните сгради от шума, който се 

генерира на площада; 
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- премахват се всички съществуващи многогодишни храсти (чемшири), повече от 10 

екземпляра.  

 За премахването на дълготрайните декоративни дървета и храсти в разглежданите 

озеленени площи се прави извод от достъпните визуализации на идейния проект. От тях 

ясно се вижда, че визуализираните разположения на дървесната и храстовата растителност 

не съответстват на съществуващите. Дърветата в идейния проект не са подредени в 

редица, както е към настоящия момент. Също така, за премахването на съществуващите 

дървета се съди от преместването на алеите между площите, както и от повдигането на 

нивото на озеленените площи на места с 40-50 см., така че бордюрите да бъдат оформени 

като места за отдих. 

В) Предложения 

- да се запазят всички дървета и храсти в озеленените площи по линията от ПИБ до 

Bar&Grill Nobilis; 

- да се осигури възможност чрез засаждане на млади дървета в свободните 

пространства за постепенна, а не рязка подмяна на дървесната растителност в 

следващите 20-30 години, когато част от съществуващите дървета (брези) ще започнат 

да достигат пределна възраст; 

- когато отделни дървета или храсти пречат за осъществяването на важен концептуален 

елемент от идейния проект, тогава да бъдат използвани методи за преместване на 

съответните екземпляри на друго място, като преди това се проведат необходимите 

консултации с професионалисти за възможностите и начините за преместването им, 

така че да не бъдат увредени. 

 

1.2. Озеленени площи пред Исторически музей – Ботевград 

А) Предимства на идейния проект 

- увеличаване на дървесната и храстовата растителност в озеленените площи след 

преместването им навътре към жилищната сграда и сградата на ОББ както в 

количествено отношение, така и от гледна точка на видовото разнообразие (поради 

разминаване между PDF чертежа и визуализациите (рендери и клип) обаче не става 

ясно със сигурност дали се предвижда засаждането на дървесна растителност или не). 

Б) Недостатъци на идейния проект 

- за да се освободи пространството пред музея (между двете крайни точки на фасадата), 

озеленените площи ще бъдат преместени навътре към жилищната сграда и сградата на 

ОББ, което ще наложи премахването на две дълготрайни декоративни дървета от род 

Чинар – кълбовидни шестили, които се намират в много добро състояние и са на 

сравнително млада възраст с перспектива да достигнат до възраст 200 г.; 

- премахване на озелената площ в пространството между музея и паметника на 

Свободата, където са разположени големи и в много добро състояние дълготрайни 

декоративни храсти (чемшир и иглолистни храсти). 

В) Предложения 
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- да се потърсят възможности за запазването на двата шестила, тъй като те са част от 

духа на площад „Саранск“ и са любимо място за отдих на възрастните и за игра на 

децата, както и в годините са успешно приобщени в украсата за празниците през 

зимния сезон, а също и през пролетта във връзка с отбелязването на 1-ви март; 

- да бъде запазено озеленяването около паметника на Свободата пред музея, тъй 

като в съществуващото положение паметникът е по-добре интегриран в средата, 

отколкото при предложението в идейния проект; 

- ако идейният проект не позволява запазването на отделни дървета и храсти в 

съществуващото им разположение, то тогава да бъдат използвани техниките за 

преместване на съответните екземпляри на друго място. 

 

2. Озеленени площи около паметника на Стамен Панчев 

 

А) Предимства на идейния проект  

- засаждане на допълнителна храстова растителност около паметника. 

Б) Недостатъци на идейния проект 

- изглежда, че се предвижда премахването на по-голямата част от иглолистните 

дървета, които към настоящия момент са около 10 екземпляра и са разположени зад 

паметника и встрани от него (тук отново има неяснота относно дървесната 

растителност поради разминаване между PDF чертежа и визуализациите (рендери и 

клип)); 

- от визуализациите към идейния проект се установява запазването на едва 2-3 

екземпляра от иглолистната дървесна растителност. 

В) Предложения 

- запазване на всички съществуващи дървета около паметника на Стамен Панчев, 

тъй като се намират в много добро състояние, не съществува обективна необходимост 

от тяхното преместване/премахване и в годините са създали характерен облик около 

паметника. 

 

3. Озеленени площи в подстъпа от бул. „Цар Освободител“ към площад 

„Освобождение“ 

 

А) Предимства на идейния проект 

- известно увеличаване на озеленените площи в този район.  

Б) Недостатъци на идейния проект  

- съществува разминаване между визуализациите на идейния проект и трудно се 

установява дали всички съществуващи дълготрайни декоративни дървета се 

запазват в проекта; 
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- увеличаването на озеленените площи пред входовете на жилищната сграда при 

„четирите чешмички“ ще затрудни достъпът до тях (напр. на линейки, товарни 

автомобили и др.);  

- от визуализациите става ясно, че голямата липа, която е разположена леко встрани 

пред чешмата, ще бъде премахната; в момента дървото осигурява най-голямата сянка 

в района и предпазва живущите там от високите нива на шум, които се генерират на 

това особено оживено място. 

В) Предложения 

- всички дълготрайни декоративни дървета в посочената отсечка са млади и се 

намират в много добро състояние, затова е необходимо да бъдат запазени; 

- липата пред чешмата също да бъде запазена. 

 

4. Озеленени площи при паметника на Христо Ботев 

 

А) Предимства на идейния проект 

- засаждане на допълнителна храстова растителност около паметника. 

Б) Недостатъци на идейния проект  

- цялостна подмяна на съществуващата предимно иглолистна дървесна 

растителност, която е много добре развита и в добро състояние (отново поради 

разминаване между PDF чертежа и визуализациите (рендери и клип) не може да се 

прецени дали се предвижда засаждането на дървесна растителност или не)); 

- подмяна на съществуващите дълготрайни декоративни храсти, които също са в 

добро състояние; 

- премахване на съществуващите цветарници по алеята към паметника. 

В) Предложения 

- запазване на всички дървета в озеленените площи около паметника, тъй като не 

съществува обективна необходимост от премахването им, намират се в добро общо 

състояние и създават характерен облик на средата около паметника; 

- запазване на съществуващата храстова растителност отново поради отсъствието на 

обективни причини за премахването ѝ; 

- запазване на съществуващите цветарници по алеята към паметника, тъй като са 

естетически и функционално по-издържани от предложението за поставяне на 

инсталации огън и вода от двете страни на алеята. Инсталациите ще изместят фокуса 

към себе си, вместо да насочват вниманието към личността Христо Ботев, ще 

изпълняват функция предимно по време на официални празници, а в останалото време 

няма да бъдат използвани. Обратното, цветарниците създават приятна среда през по-

голямата част от годината, а разположените между тях пейки вече са припознати от 

гражданите като места за отдих. Пейките и цветарниците по алеята към паметника на 

Христо Ботев предполагат и по-доброто социализиране на последния като исторически 

и културен елемент. 
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На територията на централната градска част в Ботевград се среща богато 

разнообразие от дървесни видове. От визуализациите на идейния проект за етапно 

изграждане, рехабилитация и обновяване на пешеходна зона в централна градска част 

ясно се откроява стремежът към увеличаване и разширяване на съществуващите 

озеленени площи. Посоченият стремеж среща широко одобрение сред обществото, но 

едновременно с това следва да се има предвид, че гражданите желаят съществуващата 

растителност да се запази, като се обогати, където е възможно, а също така и да се 

осигури възможност чрез засаждане на млади дървета за постепенна, а не рязка 

подмяна на дървесната растителност в следващите 20-30 години, когато част от 

съществуващите дървета ще започнат да достигат пределна възраст (напр. брезите). 

В допълнение, в случай че отделни дървета или храсти пречат за осъществяването 

на важен концептуален елемент от идейния проект, тогава е желателно и редно да бъдат 

използвани методи за преместване на съответните екземпляри на друго място, като 

преди това се проведат необходимите консултации с експерти за възможностите и 

начините за преместването им, така че да не бъдат увредени. 

 

Тук е подходящо да се посочи, че запазването на дърветата в озеленените площи в 

обхвата на представения идеен проект е от изключителна важност за устойчивата зелена 

система в община Ботевград. Аргумент в тази посока се съдържа в Закона за устройство 

на територията (ЗУТ). В чл. 61, ал. 1 ЗУТ предвижда, че „в териториите на общините се 

устройват озеленени площи, обединени в зелена система, като средство за подобряване 

на микроклимата и хигиенните условия и за организиране на отдиха на населението“.  

В тази връзка законодателят вменява редица задължения на органите на местното 

самоуправление, а съгласно чл. 63, ал. 1 от ЗУТ кметът на общината организира 

съставянето и актуализирането на публичен регистър на озеленените площи, на 

дълготрайните декоративни дървета и на дърветата с историческо значение в 

общината. 

Имайки предвид богатото озеленяване на отделни места в ЦГЧ, е необходимо да се 

изтъкне важната роля, която има картотекирането на дълготрайната декоративна 

растителност. То е уредено в Наредба № 1/93 г. за опазване на озеленените площи и 

декоративната растителност, където съгласно чл. 15, ал. 1 се картотекират всички 

намиращи се в регулационните граници на населените места дълготрайни декоративни 

дървета на възраст над 20 години, дърветата с историческо значение, както и отделни 

ценни и редки дървета и храсти независимо от възрастта им, а представители на общината 

периодично, но не по-рядко от един път на три години освидетелстват картотекираните 

декоративни дървета и храсти и предписват съответни мерки за подобряване на 

състоянието им (чл. 18, ал. 1). Съгласно Наредбата за картотекираните дървета и храсти се 

съставят паспорти по образец, в които се съдържа информация за местонахождението, 

вида, височината, обиколката, възрасттта и кратко описание на съответното растение. 

Картотекирането и редовното освидетелстване дават възможност за по-успешно опазване 

на дълготрайните декоративни дървета и храсти, тъй като по същество са организирани 
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така, че да се отделя внимание на състоянието на всеки екземпляр отделно, да се 

индивидуализира грижата за него, както и да се третира като самостоятелен елемент 

на зелената система.  

Във връзка с горното е нужно да се посочи, че по повод запитване на botevgrad.com 

ръководителят на отдел „Чистота и благоустрояване“ в общинско предприятие БКС, ланд. 

арх. Константин Константинов отбелязва, че „(о)бществените  зелени  площи, които 

трябва да се засаждат и поддържат от БКС, непрекъснато се увеличават. Към момента не 

може да се каже каква е тяхната обща квадратура. Тя ще стане ясна след 

паспортизацията им, която се извършва в момента и за която е необходимо време“1. Така 

предоставената информация дава основание да се счита, че скоро за озеленените площи в 

община Ботевград ще се полагат повече грижи, които надхвърлят по мащаб обикновените 

зацветявания със сезонни растения. 

 

Към изложеното може да се добави, че възможностите за намеса в озеленените 

площи са силно ограничени законодателно. Според общата разпоредба на чл. 63, ал. 2 

от ЗУТ „дълготрайни декоративни дървета и дървета с историческо значение могат да се 

отсичат или изкореняват само по изключение след писмено разрешение от кмета на 

общината, издадено въз основа на санитарна експертиза за състоянието на дървото“.  

 

От визуализациите на идейния проект може да се заключи, че към момента се 

предвижда заместването на голям брой от съществуващите дървета (само по редицата от 

ПИБ до Bar&Grill Nobilis са около 16). Тук е важно да се отбележи, че съгласно чл. 21 от 

Наредба № 1/10.03.1993 г. за опазване на озеленените площи и декоративната 

растителност, когато за един строеж, включително и за подобектите към него, се 

налага премахване на повече от 20 дървета, проектът задължително се подлага на 

оценка за въздействието върху околната среда (ОВОС). „Разпоредбата на чл. 21 е 

императивна и намира пряко приложение при извършването на оценка на 

инвестиционните проекти, пред издаването на РС (разрешение за строителство)“2.  

 

 

 

 

 
1 https://botevgrad.com/news/82252/Inovativen-metod-za-ogranichavane-na-korenovata-sistema-shte-bade-prilojen-

pri-zasajdaneto-na-dravcheta-po-bul-Balgariya/;  
2 Решение № 350 от 29.02.2016 г. на АдмС - Бургас по адм. д. № 1641/2015 г. 

https://botevgrad.com/news/82252/Inovativen-metod-za-ogranichavane-na-korenovata-sistema-shte-bade-prilojen-pri-zasajdaneto-na-dravcheta-po-bul-Balgariya/
https://botevgrad.com/news/82252/Inovativen-metod-za-ogranichavane-na-korenovata-sistema-shte-bade-prilojen-pri-zasajdaneto-na-dravcheta-po-bul-Balgariya/

